

[本期目录](#) | [下期目录](#) | [过刊浏览](#) | [高级检索](#)[\[打印本页\]](#) [\[关闭\]](#)**论文****铌硅化物基超高温合金整体定向凝固组织和固/液界面形态演化**

何永胜, 郭喜平, 郭海生, 孙志平

西北工业大学凝固技术国家重点实验室, 西安 710072

摘要:

采用有坩埚整体定向凝固技术研究了铌硅化物基超高温合金在不同过热温度下的定向凝固组织和固/液界面形态演化。研究结果表明: 在抽拉速率为 $15 \mu\text{m/s}$ 的条件下, 当过热温度为 1950°C 时, 定向凝固组织由初生铌基固溶体(Nb_{ss})枝晶和耦合生长的花瓣状($\text{Nb}_{ss} + \gamma-(\text{Nb}, X)_5\text{Si}_3$)共晶组成; 当过热温度为 2000 和 2050°C 时, 凝固组织为耦合良好的花瓣状共晶; 但随着过热温度进一步提高到 2100 和 2150°C , 凝固组织演变为粗大树枝状 Nb_{ss} 和细小共晶。随着过热温度的提高, 固/液界面形态出现树枝状界面→胞状界面→树枝状界面的形貌变化。

关键词: 铌硅化物 超高温合金 熔体过热温度 定向凝固组织 固/液界面形貌

MICROSTRUCTURE AND SOLID/LIQUID INTERFACE MORPHOLOGY EVOLUTION OF INTEGRALLY DIRECTIONALLY SOLIDIFIED Nb--SILICIDE-BASED ULTRAHIGH TEMPERATURE ALLOY

HE Yongsheng, GUO Xiping, GUO Haisheng, SUN Zhiping

State Key Laboratory of Solidification Processing, Northwestern Polytechnical University, Xi'an 710072

Abstract:

Nb-silicide-based ultrahigh temperature alloys have attracted considerable attentions as potential high temperature structural materials because of their high melting point, suitable density, good elevated temperature creep strength and acceptable room temperature fracture toughness. However, the shortcoming in both high temperature strength and high temperature oxidation resistance retarded their practical applications. Directional solidification and alloying can be used in overcoming these deficiencies at certain degree. In this paper, the alloy with the composition of Nb-22Ti-16Si-6Cr-4Hf-3Al-3Mo-2B-0.06Y (atomic fraction, %) was designed and the master alloy ingot was prepared by firstly vacuum non-consumable arc melting and then vacuum consumable arc melting. The integrally directional solidification of this alloy was conducted with the use of special ceramic crucibles in a self-made resistance heating directional solidification furnace with ultrahigh temperatures and high thermal gradients. The microstructure and solid/liquid (S/L) interface morphology evolution of directionally solidified alloy were investigated under the condition of different melt superheat temperatures θ_s ($1950, 2000, 2050, 2100$ and 2150°C) but with a constant withdrawing rate of $15 \mu\text{m/s}$. The results revealed that when the melt superheat temperature $\theta_s = 1950^\circ\text{C}$, the directionally solidified microstructure is composed of straight primary Nb_{ss} dendrites and couple grown lamellar ($\text{Nb}_{ss} + \gamma-(\text{Nb}, X)_5\text{Si}_3$) eutectic colonies (petal-like) along the longitudinal axes of the specimens. When $\theta_s = 2000$ and 2050°C respectively, the directionally solidified microstructure is completely composed of straight petal-like eutectic colonies. As θ_s increased to 2100 and 2150°C respectively, the directionally solidified microstructure evolves into straight coarse primary Nb_{ss} dendrites and fine lamellar eutectic colonies along the longitudinal axes of the specimens. The S/L interface morphology changes from coarse dendrite to cellular, then to coarse dendrite with the increase of melt superheat temperature.

Keywords: Nb-silicide ultrahigh temperature alloy melt superheat temperature directionally solidified microstructure solid/liquid interface morphology

收稿日期 2009-02-26 修回日期 2009-05-08 网络版发布日期 2009-08-18

DOI:

基金项目:

国家自然科学基金项目50671081及凝固技术国家重点实验室自主研究课题项目07-TP-2008资助

通讯作者: 郭喜平

作者简介: 何永胜, 男, 1982年生, 硕士生

扩展功能
本文信息
Supporting info
PDF(1474KB)
[HTML全文]
参考文献[PDF]
参考文献
服务与反馈
把本文推荐给朋友
加入我的书架
加入引用管理器
引用本文
Email Alert
文章反馈
浏览反馈信息
本文关键词相关文章
铌硅化物
超高温合金
熔体过热温度
定向凝固组织
固/液界面形貌
本文作者相关文章
何永胜
郭喜平
郭海生
孙志平
PubMed
Article by He, Y.Q
Article by Guo, X.B
Article by Guo, H.S
Article by Xun, Z.B

参考文献:

- [1] Loria E A. JOM, 1987; 39(7): 22
 [2] Yen B K, Aizawa T, Kihara J. Mater Sci Eng, 1996; A220: 8
 [3] Vasudevan A K, Petrovic J J. Mater Sci Eng, 1992; A155: 1
 [4] Guo X P, Gao L M. J Aeronaut Mater, 2006; 26(3): 47
 (郭喜平, 高丽梅. 航空材料学报, 2006; 26(3): 47)
- [5] Yao C F, Guo X P, Guo H S. Acta Metall Sin, 2008; 44: 579
 (姚成方, 郭喜平, 郭海生. 金属学报, 2008; 44: 579)
- [6] Kolotukhin E V, Baum B A, Kuleshova E A, Larionov V N, Tret'yakova E E, Tyaqunov G V. Stal', 1992; (7): 21
 (Колотухин Е. В., Баум Б. А., Кулешова Е. А., Ларинов В. Н., Трет'якова Е. Е., Тягунов Г. В. Сталь, 1992; (7): 21)
- [7] Zhao J C, Bewlay B P, Jackson M R, Peluso L A. In: Hemker K J, Dimiduk D M, Clemens H, Darollia R, Inui H, Larsen J M, Sikka V K, Thomas M, Whittenberger J D, eds., Proc Int Symposium on Structural Intermetallics, Warrendale: TMS, 2001: 483
- [8] Zhou Y H, Hu Z Q, Jie W Q. Solidification Processing. Beijing: China Machine Press, 1998: 155
 (周尧和, 胡壮麒, 介万奇. 凝固技术. 北京: 机械工业出版社, 1998: 155)
- [9] Chen G, Yu J W, Sun Y C, Fu H Z. Chin J Mater Res, 1999; 13: 497
 (陈光, 俞建威, 孙彦臣, 傅恒志. 材料研究学报, 1999; 13: 497)
- [10] Chen C L, Lu F Y. Acta Metall Sin, 1997; 33: 455
 (陈长乐, 陆福一. 金属学报, 1997; 33: 455)
- [11] Mao X M, Fu H Z, Shi Z X, Liu H M. Acta Metall Sin, 1983; 19: A244
 (毛协民, 傅恒志, 史正兴, 刘慧铭. 金属学报, 1983; 19: A244)
- [12] Geng X G, Chen G, Fu H Z. Acta Metall Sin, 2002; 38 : 225
 (耿兴国, 陈光, 傅恒志. 金属学报, 2002; 38: 225)
- [13] Xing L Q, Zhao D Q, Chen X C. J Mater Sci, 1993; 28: 2733

本刊中的类似文章

文章评论

反馈人	<input type="text"/>	邮箱地址	<input type="text"/>
反馈标题	<input type="text"/>	验证码	<input type="text"/> 9316